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P entru că îi place neprevăzutl.JI, 

actrita Coca Bloos işi surprinde 

interlocutorul fără a-i da răgaz să 
se obişnuiască, măcar pentru câteva 

minute, cu modul său personal de a 

reacţiona, cu un anumit ritm al vorbirii , 

fără a-1 lăsa să identifice felu l  special cum 

îşi strecoară făptura prin zgomotul aiuri

tor al lumii .  

Parcă ieşite dintr-o captivitate provizorie, 

cuvintele ţâşnesc cu o energie nuanţată 

de mişcările gândului. Privirea se filtrează 

printre pleoapele întredeschise, căutând 

de fapt un drum lăuntric. Râsul se 

amestecă uneori cu fugitive amărăciuni, 

dar dominante sunt sclipirile lui  de ironie, 

de înţelegere, de generozitate. Ca o 

plantă nutrită de secrete izvoare, vocea 

se încolăceşte, unduioasă, felină în jurul 

idei lor. Brusc lucid itatea desfiinţează 

tonurile jucăuşe, alintul se preschimbă în 

şfichiuri nervoase, iar printre paradoxuri le 

de rigoare inteligenţa pune surdină neli

niştilor actriţei, făcând vizibilă buna sa 

aşezare în lume. Din când în când, 

amintirile stropesc pânza albă a vi itorului 

cu stropi amărui. 

Dacă arta e - aşa cum s-a spus - ''viul 

miraculos", artiştii sunt cu siguranţă vietăţi 
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CA BLOOS:  

magice. 
De cele mai multe ori, prima întrebare a 

unui interviu stâmeşte �olirea Tnfiigurată 

prin "valiza cu roluri", pentru a schiţa 

reperele care marchează o biografie artis

tică � propul! să faceţi acest lucru, dar 

Tntr-un mod indirect: parcurgând o 

"Istorie" a starilor pe care le declanşează Tn 

dumneavoastra Tntalnirea cu rolurile Cum 

le lhtampinaţi atunci, la Tnceputul carierei 

de ac:1:riţa, ce senzaţie Tncercaţi acum, după 

ce aţi gândit atatea personaje ? 

Trecutul este întotdeauna l egat de 

melancolie sau de nostalgie. Şi  atunci, 

intervine subiectivitatea, eludezi totdeau
na cu voie sau fără voie clipele de neîm

plinire, de eşec, de disperare. Să vorbim 

aşadar de "acum": teatrul înseamnă pen

tru mine ceea ce însemna şi atunci - ca 
motivaţie, ca ideal. Mi-am făcut-un ideal 

din perimetrul scenei, l-am simţit, l-am 

respectat l-am considerat familie, dar şi 

duhovnic, a însemnat pentru mine iubirile 

pe care le-am trăit sau pe care mi le-am 

dorit. Acum teatrul se face în condiţii mai 

grele; mă gândesc la întregul aparat 

administrativ, la nevoile lu i şi nu la 

nevoinţe - nevoinţele ţin de i nterior, dar 

ceea ce macină acum teatrul ţine de 
nevoi ! Teatrul împodobeşte şi alină sufle

tul, oamenii nu s-au îndepărtat de sălile 

de spectacol. Există o generaţie tânără, 

de actori, e adevărat, aiurită de tot ceea 

ce s-a întâmplat, care se caută pe sine şi 
nu ştiu dacă e ajutată să se găsească şi ea 

reprezintă un potenţial artistic, sunt ·sem

nele bune ale teatrului .  Nu există nici o 

criză în teatru, ci doar în afara lu i .  

Ogl i nzi le în care se reflectă sunt 
înceţoşate, din pricina atâtor aluviuni tul

burate, răscolite. 
V-am invitat să vorbiţi despre dumneav

oastră şi mi-aţi vorbit numai despre 

teatru, despre speranţele lui, despre 

risipirile lui. Nu mi-aţi răspuns ce 

reprezintă intrarea Tn tiparul - care une

ori claustrează - al unui rol. 

Acum înseamnă motivaţie, înseamnă oxi
gen, forţă - şi a trupului, şi a minţii - pe 

' 

care încă o mai am, dragoste pentru ceea 
ce mă înconjoară, respect şi, mai presus 

de toate, umil inţă. Cu acestea am parcurs 

drumul de la început şi până acum. 

Câteodată simţiţi ca pe un dat nefast fap

tul că intraţi Tntr-o zonă a cuvintelor gata 

spuse, a gândurilor rotunjite, pline de tâl
curi, dar străine, chiar puţin cam artificiale ? 

Da. Este o capcană. 1 mi asum riscul, 

responsabi l itatea în legătură cu ceea ce 

am spus până acum prin textele altora, 

deşi aş fi vrut. la un moment dat. să inter

vin. Ştiu că "nimic nu e nou sub soare" şi 
de aceea respect ceea ce a fost deja spus. 

Nu pot să nu recunosc că aş fi avut de 

foarte multe ori. dacă nu intervenţii de 

valoare, cel puţin comentarii personale. 

Le-am făcut într-un jurnal sau răzleţite pe 

diverse foi de hârtie. 

Nu vă tentează publicarea lor ? 
Poate că va exista un moment în care mă 

voi reintoarce la ceea ce cred eu că este 

important şi rămâne - la cuvântul scris. 

Cei care au stat prin temniţe ş i-au 

rememorat ce au citit ca să nu se uite pe 
ei, să nu dispară. Oameni i  sunt purtătorii 

unor cuvinte. 1 n ceea ce mă priveşte, ştiu 
că e foarte greu să te reîntorci. De obicei, 

reintoarcerile - şi în dragoste, ŞI in profe
sie - dacă au loc, trebuie făcute 

desăvârşit, din punctul în care le-ai lăsat. 

Pe mine nu m-a forţat nimeni să părăsesc 

ziaristica. Ca să mă reîntorc acum la scris 

ar trebui să ... 

.. .T ntoarceţi clepsidra 

Nu mai am timp. Păstrez imaginea unui 

film: "Despărţirea de Matiora". Când 

oamenii  care trebuiau să-şi părăsească 

satul au fost anunţaţi că vor pleca în 
curând, unul d intre personaje - ştiind că 

nu va mai apuca să vină vreodată înapoi -
îşi spală casa, şi-o aranjează, îşi face 

ordine, îşi pune un buchet imens de flori 
de câmp în casă şi apoi aşteaptă cu o 

mare l in işte să vadă ce va urma. A scrie 

un jurnal şi a-1 revedea înseamnă un fel de 

ordonare a unor clipe, o aşezare a lor. 

Trebuie să revezi felu l  în care ai locuit tu 
în lume şi te-ai lăsat locuit de ea. Când 
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parcurgi o jumătate de drum e deja târ

ZIU. Nu sunt fatalistă. însă imprevizibilul mi-a 

plăcut intotdeauna, l-am "practicat" şi eu 

ŞI i 1  acord importanţă. Trebuie să pun 

ordine şi in mine, şi cu mine, şi in relaţiile 

ru cei din jurul meu. 

Vorbiţi cu o asemenea energie despre 

teatru 'lhcat el pare un teritoriu ideal. Nu 

� dezamăgeşte nimic 'lh spaţiul scenei 7 
Pe scenă, nu, niciodată. Ceea ce e "afară", 

când ies din teatru, imi creează 

dezamăgiri. Preaplinul de pe scenă câteo

dată ne goleşte. dar ne şi fonmează o 

v1aţă Interioară pe care trebuie să o 
respectăm şi care ne dă altminteri această 

nergie. "Afară" incepe disperarea, 

incepe dezastrul. 

Ce iubiţi ? 

:ubesc oameni1 ! Deşi câteodată nu ştiu 

pe Cine ar trebui să trântesc de pereţi, pe 

mtne sau pe ei ! Iubesc animalele. chiar şi 

pe cele de care mi-e frică. Apoi. tot ceea 

ce mă înconjoară. Oscilez intre stări le de 

�upărare, de feerie, de violenţă şi cele de 

acalmie. Sunt un temperament coleric şi 

acest lucru mi-a adus foarte multe deza

vantaje. Vorbesc mult şi repezrt:. câteo

dată netrebuincios şi astfel pot jigni fără 
să vreau. După aceea trebuie să fac pen

Itenţă ... Am iub1t bărbaţii, mi-au plăcut... 

1 mi place muzica bună, sunetul orgi i. Dar 

dacă ar fi fost să cânt la un instrument, aş 

fi ales bateria. 1 mi place să umblu, să 

merg pe stradă. Detest spaţii le închise -

avionul, metroul, telecabina. Am tendinţa 

să evadez. Am vrut o dată să fac înconju
rul lumii . . . 

T umeele nu au oferit o compensaţie, nu 

au satisfăcut măcar parţial această dorinţă ? 

Mă gândeam la călătorii întru cunoaşterea 

mea: să fiu pusă în anumite situaţii şi să 

cunosc ceea ce vreau eu să cunosc. Tur

neele au însemnat muncă. Cu Danaidele. 

unde stau patruzeci de minute într-o va

liză, strânsă in poziţie de foetus. am um

blat prin multe locuri, dar nu mi-am putut 

penmite să alerg inainte de spectacol. Nu  

am fost turişti cu Danaidele. Spectacolele 

se ţineau intr-un ritm infemal. La Avignon 

am JUcat seară de seară, la 40 de grade 

afară. 

Prin teatru se şlefuieşte 'lhdelung o 

adevărată artă a dăruirii: înveţi să oferi, 

după ce ai 'lhvăţat să primeşti. De la cine 

aţi primit lecţiile meseriei de actor 7 
Nu am făcut, din păcate, Institutul de 
1 eatru. Spun "din păcate", pentru că am 

vorbit pe parcursul discuţiei noastre 

d spre cunoaştere. Am ratat posibil itatea 
;� imi cunosc parteneri i  încă d in 

tudenţie, să cunosc excelenţii profesori 

dtn tnstitut. Am învăţat teatru de la mod-

elele pe care le-am avut şi pe care le voi 

purta cu mine la fel cu marile mele iubiri, 

de la partenerii mei mai tineri, dar mai 

ales de la cei experimentaţi. Am întâlnit, 

in teatrele unde am lucrat, parteneri care 

au împlintt crezul meu despre teatru, 

începând de la Satu Mare şi Piatra Neamţ 

până la Teatrul Mic. Această profesie se 

"fură" ... Ciudat e că am întâlnit parteneri 

mai tineri care nu vor să aibă timp să fure. 

Este atât de periculos, dar mai ales plic

tisitor să "fii plat ca o câmpie", adică să ştii 

totul .  1 n ceea ce mă priveşte nu am ştiut 

niciodată cu precizie ce este teatrul .  

Trăiesc o bucurie, o frământare, o 

îndoială, o crispare în momentul în care 

sunt distribuită. chiar şi in figuratie, chiar şi 

in rolurile secundare. Dacă stau să mă 

gândesc, văd că nici n-am jucat roluri 

principale. După zece an1 în Bucureşti, 

sub noua direcţie a Teatrului Mic. joc un 

rol principal in Noaptea 'lhcurcăturilor. 

Aici incepe să se fonmeze o trupă, dar şi 

cei tineri trebuie să inţeleagă că spiritul de 

echipă ţine de ceea ce aminteam: de 

umil inţă şi de l 1psa sufictenţei. 

Ce preţuiţi la un partener de scena 7 
Faptul că ţi se u ttă in ochi şi nu te priveşte 

pe deasupra capului sau în vârful pantofu

lui. Eu am învăţat de la modelele mele. de 

la cei "bătrâni", să mă Uit in ochi. Dacă te 

uiţi în ochi pe scenă, în ochi i oamenilor, 

poţi să te u�i şi în viaţa de toate zilele. 

Ce transmite această privire ? 

Putere, energie şi respectul faţă de cel 

care îţi este partener şt care în momentul 

acela nu mai e persoana pe care o 

întâlneşti la cabină, ci este personajul. 

Dacă scrie în text că trebuie să stai cu 

spatele la el. te confonmezi. Dar altm1nten 
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ceea ce preţu iesc eu este ca atunci când 

te "sprij ini" de partener, el să nu tlexeze 

mâna sau piciorul ! 

Se spune că nu putem rabda mai mult de 

un sfert de ori disperarea altuia, şi totuşi 

actorii "rabd!" ore şi ore temerile, 

fncordlrile. dezagreglrile interioare ale per
sonajelor pe care le interpreteazl. Ce 
nume are aceast:l putere de a fndura a unui 

actor ? Nu i-am putea spune vocaţie ? 

Nu ştiu dacă am vocaţie. Dar cred că 

Dumnezeu mi-a dat câteva semne că aş 

putea face această profesie. Am momen

te când "cad" şi îmi spun că îmi iau baga

jele - la propriu - şi plec. Fie văd montări 

performante artistic, şi atunci încerc ten

taţia unei retrageri într-o altă profesie 

demnă, fie dezarmez în faţa unor specta

cole care nu au nimic în comun cu dis

perarea mea de a pleca. Mă încearcă une

ori disperări, frici enorme. nervi, deza

gregări, cum aţi spus. Nu ştiu dacă aceste 

lucruri ţin de vocaţie sau de tempera

mentul meu "prăpăstios". Cu cât înaintez 

în vârstă cu atât sunt mai agresivă, 

mocneşte în m ine un fel de nerăbdare. 

Dar confruntându-mă cu spectatorii, con

tinu să cred că am ceva de spus în această 
înfăptu ire care e teatrul. 

Ce renunţări v-a cerut practicarea acestei 

profesii ? 

De pi ldă, a trebuit să plec de la ziar. Apoi, 

m-am învăţat să vorbesc, să gândesc într-un 

anume fel .  De atâta timp folosesc texte 

care nu îmi aparţin ... Ca să fiu eu, aşa cum 

sunt de multe ori pe scenă, trebuie să fac 

doar asta. Scrisul rămâne doar o pasiune 

care nu poate concura ceea ce fac eu 

acum. Nu cred că viaţa mea personală e 

un sacrificiu. La un moment dat to pierzi 

lucruri trecătoare, obiecte, obişnuinţe. S

ar putea spune că orice 0m face sacrifici
ul de a trăi. Dar când ai primit semnalul să 

fao un anumit lucru, îl faci. 

Aţi coincis la un moment dat cu vreun 

personaj ? 

Da. Cu Cate din Piaţeta, ca spirit, ca 

suflet. 

V1 oboseşte ideea de viitor ? 

Nici nu mă gândesc la el. Pentru mine nici 

nu există. Nu mă agăţ de viaţă. 
Un cunoscut regizor spunea: "cel mai 

greu lucru fn teatru e să te glseşti pe tine 

tnsuţi". Resimţiţi acest adevlr ? 

Nu te poţi găsi niciodată, e o fata mor

gana, o iluzie. Dedublarea caracteristică 

teatru lu i  se extinde asupra vieţii person

ale. Actorii au o viaţă foarte scurtă. Ei dau 

tot. Iar suferinţele lor reale sunt privite 

uneori ca nişte puneri în scenă. lmploziile 

care au loc la fiecare premieră, emoţii le 

de la fiecare spectacol produc un fel de 

uzură, accentuează risip irea pe care 

fiecare o trăieşte. Sporul de trăire te 

aduce mai aproape de moarte. Cine s-a 

găsit pe sine a murit, nu mai are îndoieli, 

căderi, nelinişti, nu mai simte acea încor

dare, acea pândă care face parte din 

aventura găsirii unui  personaj. 

Nu e chiar banal să sari d in troleibuz şi în 

câteva zeci de minute să fii altul, cu o altă 

biografie, cu un alt fel de a comunica, de 

a exista. Sunt actori care vin cu ore 

înainte de spectacol: Ştefan Iordache, 

Leopoldina Bălănuţă, M itică Popescu. E 

un bforitm căruia i te supui. Nu vreau să 

ideal izez, dar actorii sunt nişte oameni 

deosebiţi. Când le dispa e un om drag din 

fami l ie şi ei seara joacă un rol de come

die, nu numesc asta nici sacrificiu, şi nici 

vocaţie, ci firescul condiţiei de actor. 

E dureros sl fii actor ? 

Nu, de ce ? Dacă te împaci cu gândul că 
pentru toţi e acelaşi sfârşit ... Probabil că în 

altă lume e nevoie de actori. Vă daţi 

seama, acolo sus, ce bine e ? . . .  
Shakespeare scrie piese în continuare, 

Tom a Caragiu,  George Constantin 

joacă ... Dacă vă gândiţi jnsă lh felul cum ne 

tratează mai-manl zilei. aveţi perfectă 

dreptate. Acest dispreţ e într-adevăr 

dureros. 

Adina Bardaş 
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